



ជំនួយអន្តរជាតិក្នុងការឆ្លើយតបផ្នែកវិទ្យាសាស្ត្រទៅនឹងជំងឺកូវីដ-១៩ នៅកម្ពុជា

អន្តរជាតិ កំពុងតែផ្តល់ជំនួយប្រកបដោយផែនការច្បាស់លាស់ និងមានភាពទូលំទូលាយចំពោះការឆ្លើយតបវិទ្យាសាស្ត្រទៅនឹងជំងឺកូវីដ-១៩ នៅកម្ពុជា។ វិធានការណ៍ទាំងនេះ បានបំពេញបន្ថែមដល់កិច្ចប្រឹងប្រែងរបស់ខ្លួនលើការពង្រឹងភាពធន់សេដ្ឋកិច្ចនិងសង្គមកិច្ចនៅកម្ពុជា។ អន្តរជាតិ ផ្តល់អំណាចដល់រាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា អង្គការសង្គមស៊ីវិល និងវិស័យឯកជន ឱ្យការពារការរីករាលដាលនៃជំងឺកូវីដ-១៩ និងកាត់បន្ថយផលប៉ះពាល់របស់ជំងឺនេះមកលើសុខភាពប្រជាជនកម្ពុជា។

អន្តរជាតិ ផ្តល់ថវិកាចំនួន ៥០លានដុល្លារអន្តរជាតិ ដើម្បីពង្រឹងប្រព័ន្ធសុខភាពសាធារណៈនៅកម្ពុជា។ ថវិកាទាំងនេះនឹងជួយកាត់បន្ថយការរីករាលដាលនៃជំងឺកូវីដ-១៩ ជួយដល់ការថែទាំអ្នកជំងឺកូវីដ-១៩ និងធានាថាពលរដ្ឋកម្ពុជាបន្តទទួលបានសេវាសុខាភិបាលសាធារណៈក៏ដូចជាបញ្ហាសុខភាពដទៃទៀតផងដែរ។ តាមរយៈគម្រោងលើកកម្ពស់គុណភាពនិងសមធម៌សុខាភិបាលនៅកម្ពុជា (H-EQIP) ជំនួយអន្តរជាតិ កំពុងតែពង្រឹងគុណភាពសេវាថែទាំសុខភាពតាមមណ្ឌលសុខភាពជាង ១.៣០០ កន្លែងទូទាំងប្រទេសកម្ពុជា ដោយផ្តល់លទ្ធភាព ដល់មណ្ឌលសុខភាពទាំងនោះ ឱ្យទទួលបានមូលនិធិសាធារណៈកាន់តែច្រើន។



គ្រួសារកម្ពុជាមួយនេះ អាចទទួលបានសេវាថែទាំសុខភាពដោយឥតគិតថ្លៃ និងប្រព័ន្ធគាំពារសង្គម តាមរយៈកម្មវិធីជំនួយអន្តរជាតិសំដៅពង្រឹងប្រព័ន្ធនាបរសេវាសុខាភិបាលកម្ពុជា (រូបថត៖ GIZ/ Conor Wall)

តាមរយៈគម្រោង H-EQIP និង IDPoor អន្តរជាតិក៏បានផ្តល់លទ្ធភាពដល់ប្រជាជនកម្ពុជា ក្រីក្រចំនួន ២,៤លាននាក់ ឱ្យទទួលបានសេវាសុខភាពដោយឥតគិតថ្លៃ។ អន្តរជាតិក៏កំពុងជួយកសាងមន្ទីរពេទ្យថ្មីៗ នៅប៉ៃលិន និងខត្តកមានជ័យ ព្រមទាំងសាងសង់មណ្ឌលសុខភាពថ្មីចំនួន ៤៥កន្លែងទៀតនៅទូទាំងប្រទេសកម្ពុជា។

ជាជាងឈរលើគោលការណ៍ **ខ្ជាប់ជំនួយ-អ្នកទទួលជំនួយ** របស់ប្រទេសមុន កិច្ចសហប្រតិបត្តិការជំនួយរបស់អន្តរជាតិ មានគោលបំណងបង្កើតប្រព័ន្ធ និងស្ថាប័នដែលផ្តល់អំណាចដល់ប្រជាជនកម្ពុជាដើម្បីឆ្លើយតបទៅនឹងជំងឺកូវីដ-១៩ ប្រកបដោយឥទ្ធិពល និងមានលក្ខណៈសមស្រប។ ជាតួយ៉ាង ក្នុងរយៈពេល ២០ឆ្នាំកន្លងមក ជំនួយរបស់អន្តរជាតិលើការពង្រឹងប្រព័ន្ធសុខាភិបាល បានជួយបង្កើតប្រព័ន្ធគ្រប់គ្រងហិរញ្ញវត្ថុទំនើប និងផ្តល់បទដ្ឋានសេវាកម្មនៅតាមមន្ទីរពេទ្យ និងតាមមណ្ឌលសុខភាពនានាទូទាំងប្រទេសកម្ពុជា។ អន្តរជាតិ ក៏បានធានាឱ្យបានផងដែរថា ប្រព័ន្ធសុខាភិបាលកម្ពុជា អាចឆ្លើយតបបានកាន់តែប្រសើរដល់តម្រូវការនៃក្រុមពលរដ្ឋងាយរងគ្រោះ ដូចជាជនជាតិដើមភាគតិច ស្ត្រី និងជនមានពិការភាពជាដើម។

ក្រៅពីការផ្តល់ជំនួយជាលក្ខណៈប្រព័ន្ធ និងមានរយៈពេលវែងនេះ អន្តរជាតិក៏បានផ្តល់ការគាំទ្រ និងជំនួយផ្ទាល់បន្ថែមទៀត ដើម្បីឆ្លើយតបវិទ្យាសាស្ត្រទៅនឹងជំងឺកូវីដ-១៩ នៅកម្ពុជាដែលជំនួយទាំងនោះរួមមាន៖

- ១. ផ្តល់ថវិកាទៅក្រសួងសុខាភិបាលកម្ពុជា ដើម្បីទិញរថយន្តសង្គ្រោះបន្ទាន់ចំនួន ២០គ្រឿង (តាមរយៈគម្រោង H-EQIP) ដើម្បីធានាថាពលរដ្ឋសង្ស័យ ឬករណីរកឃើញអ្នកជំងឺកូវីដ-១៩ អាចដឹកទៅកន្លែងដែលព្យាបាលឱ្យបានសមរម្យ។
- ២. ផ្តល់ថវិកាជាង ២លានដុល្លារអន្តរជាតិ ដើម្បីពង្រឹងប្រព័ន្ធតាមដាននិងឆ្លើយតបជំងឺនៅកម្ពុជា ដែលអនុវត្តដោយអង្គការភីអេសអាយ Population Services International (PSI) និងមូលនិធិ Mérieux ដោយរាប់ទាំងការពង្រឹងសមត្ថភាពមន្ទីរពិសោធន៍កម្ពុជាផងដែរ។
- ៣. ចូលរួមផ្តល់អ្នកជំនាញផ្នែកអេពីដេមីយ៉ូសាស្ត្រ (Epidemiological Expertise) ដើម្បីជួយដល់ក្រុមការងារក្រសួងសុខាភិបាល ផ្នែកឆ្លើយតប និងតាមដានអ្នកពាក់ព័ន្ធនឹងជំងឺកូវីដ-១៩ ពោលគឺ៖
 - ក) ផ្តល់ទីប្រឹក្សាផ្នែកសុខភាពប្រចាំតំបន់ ដោយបានធ្វើការជាមួយបុគ្គលិកក្រសួងសុខាភិបាលក្នុងការតាមដានអ្នកប៉ះពាល់អ្នកជំងឺកូវីដ-១៩
 - ខ) ផ្តល់មន្ត្រីជំនាញមកពីវិទ្យាស្ថានសុខសុខភាពអាស៊ាន- អន្តរជាតិ ឱ្យប្រចាំការនៅវិទ្យាស្ថានប៉ាស្ទ័រកម្ពុជា ក្រោមការគាំទ្រដោយថ្នាក់ដឹកនាំរបស់ក្រសួងសុខាភិបាល ដើម្បីជួយក្រុមអ្នកដំណើរការប៉ាស្ទ័រ Westerdam។ មន្ត្រីៗរូប ក្នុងចំណោមមន្ត្រីជំនាញខាងលើនេះ បាននិងកំពុងតែជួយគាំទ្រ ក្រសួងសុខាភិបាល ក្នុងផ្នែកបណ្តុះបណ្តាលក្រុមឆ្លើយតបជំងឺកូវីដ-១៩។
- ៤. ប្រោមប្រព័ន្ធយ៉ាងសកម្មដល់ផ្នែកសម្ព័ន្ធភាពវ៉ាក់សាំងសាកល (Gavi) ក្នុងទឹកប្រាក់ចំនួន ៣០០លានដុល្លារអន្តរជាតិ។ Gavi កំពុងធ្វើការស្រាវជ្រាវលើផ្នែកវ៉ាក់សាំងការពារជំងឺកូវីដ-១៩ក្នុងទ្រង់ទ្រាយសាកល ដើម្បីធានាឱ្យបានថាប្រទេសកំពុងអភិវឌ្ឍន៍ដូចកម្ពុជាមានលទ្ធភាពទទួលបានវ៉ាក់សាំងបង្ការនេះដែរ។

ជាងនេះទៅទៀត ស្ថាប័នស្រាវជ្រាវ និងអភិវឌ្ឍន៍អន្តរជាតិ ដូចជាសាកលវិទ្យាល័យយ៉ូនៃន និងមន្ទីរពិសោធន៍សុខភាពសត្វអន្តរជាតិ កំពុងចែករំលែកបទពិសោធន៍ និងធនធានរបស់ខ្លួន ដើម្បីជួយប្រយោជន៍កិច្ចប្រឹងប្រែងសាកល លើការបង្កើតការធ្វើរោគវិនិច្ឆ័យនិងវ៉ាក់សាំងជំងឺកូវីដ-១៩។

វាមិនមែនជាការងាយស្រួលទេ ដែលត្រូវផ្តិតយករូបភាពទាំងនេះមកបង្ហាញពីកិច្ចការជំនួយ ឬនិមិត្តរូបអន្តរជាតិទេ។ ប៉ុន្តែរាល់ប្រព័ន្ធការងារទាំងឡាយដែលអន្តរជាតិ និងកម្ពុជាបានបង្កើតពិតជាមានសារៈសំខាន់។ ដូចគ្នាទៅនឹងការឆ្លើយតបដោយផ្ទាល់ចំពោះជំងឺកូវីដ-១៩ដែរ ជំនួយរបស់អន្តរជាតិ គឺលើសពីវិស័យសុខាភិបាលទៅទៀត ត្បិតអំពីជំនួយនេះ ជួយសង្គ្រោះជីវិតពលរដ្ឋជាច្រើនពីការរាតត្បាតនៃឆ្លងជំងឺ។





អូស្ត្រាលី៖ ដៃគូពិភពលោកដល់កម្ពុជា ក្នុងការកសាងសេដ្ឋកិច្ច

អូស្ត្រាលី ផ្តល់ជំនួយលើការបង្កើតប្រព័ន្ធភាពធនរបស់កម្ពុជាពីផលប៉ះពាល់ផ្នែកសេដ្ឋកិច្ចនិងសង្គមដោយសារជំងឺកូវីដ-១៩។ វិធានការណ៍ទាំងនេះ ជួយបំពេញបន្ថែមដល់កិច្ចប្រឹងប្រែងរបស់ខ្លួនលើជំនួយឆ្លើយតបផ្នែកវេជ្ជសាស្ត្រទៅនឹងការរាតត្បាតនៃជំងឺកូវីដ-១៩នៅកម្ពុជា។

អូស្ត្រាលី គឺជាដៃគូយូរអង្វែងលើការអភិវឌ្ឍសេដ្ឋកិច្ចសង្គមនៅកម្ពុជា។ ចាប់តាំងពីបានរួមចំណែកជួយនាំសន្តិភាពដល់កម្ពុជានាដើមទសវត្សឆ្នាំ១៩៩០មក អូស្ត្រាលី បាននិងកំពុងតែផ្តល់ជំនួយអភិវឌ្ឍន៍ជាង ១.៣ពាន់លានដុល្លារអូស្ត្រាលី ដើម្បីគាំទ្រដល់ការអភិវឌ្ឍនៅកម្ពុជា។ កិច្ចសហប្រតិបត្តិការនេះ បានផ្តល់ជំនួយវិសេសមួយ ដល់អូស្ត្រាលី ក្នុងការជ្រោមជ្រែងបង្កើតប្រព័ន្ធភាពធនសេដ្ឋកិច្ចសង្គមរបស់កម្ពុជានៅចំពោះមុខនឹងជំងឺកូវីដ-១៩ ដែលក្នុងនោះរួមមាន៖

ការជម្រុញសេដ្ឋកិច្ចនិងគាំពារសង្គម៖ ទិន្នន័យគ្រួសារក្រីក្រ (IDPoor national poverty database) គឺជាឆ្លឹងខ្នងនៃផែនការឧបត្ថម្ភសាច់ប្រាក់ឆ្លើយតបនឹងជំងឺកូវីដ-១៩ របស់រាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា សម្រាប់គ្រួសារក្រីក្រ និងក្រុមងាយរងគ្រោះ ដែលកន្លងមក បានកត់ត្រាលទ្ធផលប្រមាណជា ៥៦០.០០០គ្រួសារ និងចំណាយសាច់ប្រាក់ប្រចាំខែ សរុប ២៥លានដុល្លារអាមេរិក។ អូស្ត្រាលីបាននិងកំពុងតែផ្តល់ជំនួយជាង ១៤លានដុល្លារអូស្ត្រាលី ក្នុងរយៈកាល ១០ឆ្នាំចុងក្រោយនេះ ក្នុងការបង្កើត និងរក្សាប្រព័ន្ធទិន្នន័យគ្រួសារក្រីក្រ។ បច្ចុប្បន្ននេះ អូស្ត្រាលី កំពុងតែជួយគាំទ្រកម្ពុជាលើស្ថេរភាពសេដ្ឋកិច្ច និងសង្គមក្នុងគ្រាមានវិបត្តិសាស្ត្រ ព្រមទាំងជួយជម្រុញកម្មវិធីផ្តល់ជំនួយដល់គ្រួសារទីទំលាក់នៅកម្ពុជា ដែលជាសិទ្ធិផ្តល់ជូនអូស្ត្រាលី-កម្ពុជា ក្រោមកិច្ចសហប្រតិបត្តិការ អភិវឌ្ឍន៍នារយៈពេលជាច្រើនឆ្នាំកន្លងមក ក្នុងលទ្ធផលរំពឹងទុកប្រកបដោយភាពជោគជ័យ និងសមធម៌។ អូស្ត្រាលី អាណិម៉ង់ (អង្គការ GIZ) និងក្រសួងផែនការ កំពុងតែធ្វើការរួមគ្នាសំដៅទៅលើការឱ្យប្រាកដថាគ្រួសារក្រីក្រទាំងឡាយដែលរងផលប៉ះពាល់ដោយកូវីដ-១៩ មានឈ្មោះក្នុងទិន្នន័យគ្រួសារក្រីក្រ ខាងលើ។



វិស័យកសិកម្ម មានសារៈសំខាន់ សម្រាប់ប្រព័ន្ធភាពធនសង្គមនិងសេដ្ឋកិច្ចនៅកម្ពុជា ពោលគឺទាំងក្នុងពេល និងក្រោយពេលរាតត្បាតនៃជំងឺកូវីដ-១៩។ ទិដ្ឋភាពជនបទមួយនេះ មានភាពប្រសើរ ក្រោយការសម្អាតមិនដោយកម្មវិធីសម្អាតមិននៅកម្ពុជា ដែលគាំទ្រដោយអូស្ត្រាលី (UNDP/ Kimheang Tuon)

អូស្ត្រាលី កំពុងចាប់ផ្តើមជួយ យូអិនស៊ីភី (UNDP) ដើម្បីជួយរាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជាបង្កើនសមត្ថភាពក្រសួងសេដ្ឋកិច្ច និងហិរញ្ញវត្ថុ ក្នុងការគិតទុកជាមុនលើការឆ្លើយតបទៅនឹងផលប៉ះពាល់សេដ្ឋកិច្ចពីជំងឺកូវីដ-១៩ ដល់ក្រុមពលរដ្ឋងាយរងគ្រោះ។ ដោយសម្លឹងមើលទៅអនាគត អូស្ត្រាលី និងUNDP នឹងបន្តសហការជាមួយកម្ពុជា ក្នុងការពិនិត្យលើជម្រើសនានាសំដៅជម្រុញពាណិជ្ជកម្មអេឡិចត្រូនិក (E-Commerce) និងអនុវត្តវិធានការណ៍គាំពារសង្គម ប្រកបដោយនិរន្តរភាព ក្នុងការកសាងសេដ្ឋកិច្ចដែលមានភាពធន និងពិបាកសម្រាប់ប្រជាជនកម្ពុជា។ អូស្ត្រាលី កំពុងគាំទ្រការស្រាវជ្រាវដោយក្រុមអ្នកជំនាញក្នុងស្រុក (local think tanks) អំពីផលប៉ះពាល់នៃជំងឺកូវីដ-១៩ មកលើជីវភាពរស់នៅរបស់ប្រជាជនកម្ពុជា ដើម្បីគាំទ្រដល់ការតាក់តែងគោលនយោបាយដោយផ្អែកលើកស្មាន។

ការផ្តល់លទ្ធភាពទទួលបានទឹកស្អាត៖ ក្រោមហេតុផលថា ការលាងដៃឱ្យបានញឹកញាប់ គឺជាមធ្យោបាយមួយដែលមានប្រសិទ្ធភាពបំផុតក្នុងការទប់ស្កាត់ការរីករាលដាលជំងឺកូវីដ-១៩នោះ គម្រោងជំនួយអភិវឌ្ឍន៍របស់អូស្ត្រាលី ក្នុងការពង្រីកលទ្ធភាពទទួលបានទឹកស្អាតតាមផ្ទះ តាមតំបន់អាជីវកម្ម សាលារៀន និងមណ្ឌលសុខភាពនៅទូទាំងប្រទេសកម្ពុជា ពិតជាមានសារៈសំខាន់ណាស់។ កម្មវិធីវិនិយោគក្នុងវិស័យហេដ្ឋារចនាសម្ព័ន្ធ របស់អូស្ត្រាលី-ហៅកាត់ថា 3i (Investing in Infrastructure) ដែលមានទឹកប្រាក់ ៤៩លានដុល្លារអូស្ត្រាលី បាននិងកំពុងតែផ្តល់លទ្ធភាពទទួលបានទឹកស្អាត ដល់ប្រជាជនកម្ពុជាប្រមាណជាជាង ១លាននាក់។ ជាក់ស្តែង ប្រជាជនកម្ពុជាចំនួន ១៤០.០០០នាក់ បានទទួលសេវាទឹកស្អាតពេញលេញជាលើកដំបូងតាមរយៈកម្មវិធី 3i នេះ។ គឺជាបែបបទការងារហិរញ្ញប្បទានពិសេសមួយមិនធ្លាប់មានពីមុនមក ដែលអូស្ត្រាលីផ្តល់លុយ (ហិរញ្ញប្បទាន)ដល់អាជីវករផ្តល់ទឹកស្អាតនៅកម្ពុជា។ អូស្ត្រាលី កំពុងផ្តល់មូលនិធិដល់អង្គការមិនមែនរដ្ឋាភិបាលមួយចំនួនដូចជា WaterAid និង IDE ដើម្បីជ្រោមជ្រែងដល់រាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជាលើការអភិវឌ្ឍនិងអនុវត្តយុទ្ធសាស្ត្រថ្នាក់ជាតិស្តីពីការគ្រប់គ្រងទឹក និងអនាម័យទឹកស្អាត ដែលបច្ចុប្បន្ននេះមានសារៈសំខាន់។

ការលើកកម្ពស់សន្តិសុខស្បៀងនិងប្រាក់ចំណូលពលរដ្ឋជនបទ៖ កម្មវិធីខ្សែសង្វាក់តម្លៃកសិកម្មដែលមានទឹកប្រាក់ចំនួន ៨៤ លានដុល្លារអូស្ត្រាលី (គម្រោង CAVAC) របស់អូស្ត្រាលី កំពុងផ្តល់ជំនួយនិងគាំទ្រដល់រដ្ឋាភិបាលកម្ពុជាក្នុងការកសាងសន្តិសុខស្បៀង និងដោះស្រាយបញ្ហាខ្សែសង្វាក់ផ្គត់ផ្គង់នៅចំពោះមុខការខានដោយជំងឺកូវីដ-១៩។ CAVAC កំពុងធ្វើការជាមួយកសិករ អាជីវករ និងរដ្ឋាភិបាលផងដែរដើម្បីជម្រុញលើកភាពកសិកម្ម ធ្វើពិពិធកម្មដំណាក់កាល និងកំណត់ទីផ្សារថ្មីៗ ដែលទាំងអស់នេះសុទ្ធតែមានភាពចាំបាច់ និងសារៈសំខាន់ ត្បិតអីចំនួនកម្មករកម្ពុជាពិបាកនឹងត្រឡប់មកក្នុងវិស័យកសិកម្មក្រោយបាត់បង់ការងារនៅកន្លែងផ្សេងៗ។ CAVAC ក៏បានកសាងគម្រោងប្រព័ន្ធធារាសាស្ត្ររួចហើយ ដែលបម្រើប្រយោជន៍ដល់ប្រជាជនកសិករខ្មែរចំនួន ១២.០០០នាក់ ឲ្យទទួលបានទឹកស្រោចស្រពពេញមួយឆ្នាំ ហើយកំពុងគាំទ្រកសិករចំនួន ១៣៥.០០០ នាក់ដើម្បីកែលម្អការអនុវត្តកសិកម្មរបស់ខ្លួន។ ជំនួយជាបន្តបន្ទាប់របស់អូស្ត្រាលីក្នុងកម្មវិធីបោសសម្អាតមិន គឺលើសពីការជួយសង្គ្រោះជីវិតមនុស្ស ព្រោះថាកម្មវិធីនេះកំពុងផ្តល់ការងារជាប្រហែលក្នុងពេលមានវិបត្តិកូវីដ-១៩ និងការប្រើប្រាស់ដីក្រោយពេលបោសសម្អាតមិនទៅជាប្រយោជន៍ផ្សេងៗ។

សេវាកម្មសម្រាប់ក្រុមងាយរងគ្រោះនិងសហគមន៍មូលដ្ឋាន៖ កម្មវិធី ACCESS ដែលមានទឹកប្រាក់១៥ លានដុល្លារអូស្ត្រាលី កំពុងធ្វើការជាមួយក្រសួងមួយចំនួននៃរាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា និងអង្គការសង្គមស៊ីវិល ដើម្បីធានាលទ្ធភាពសេវាកម្មសម្រាប់ជនមានពិការភាព និងស្ត្រីរងគ្រោះអំពើហិង្សាទាក់ទងនឹងយេនឌ័រ ក្នុងអំឡុងពេលមានវិបត្តិជំងឺកូវីដ-១៩នេះ។ ACCESS កំពុងជួយដល់ជនមានពិការ ឱ្យទទួលបានឧបករណ៍ការពារ និងសម្ភារៈទាក់ទងនានាដែលអាចឱ្យពួកគេកាន់ស្បែកយល់ពីសភាពជាក់ស្តែងនៃជំងឺកូវីដ-១៩។ ជាងនេះទៅទៀត មានអង្គការក្រៅរដ្ឋាភិបាលមួយចំនួនរបស់អូស្ត្រាលី ក៏បាននិងកំពុងធ្វើការជាមួយសហគមន៍មូលដ្ឋាន ដើម្បីផ្តល់ឧបករណ៍ ស្បៀងអាហារ និងសម្ភារៈអនាម័យ ដល់គ្រួសារក្រីក្រ និងដើម្បីផ្សព្វផ្សាយព័ត៌មានស្តីពីការអនុវត្តអនាម័យផ្ទាល់ខ្លួន តាមបណ្តារបត្តនានានៅភូមិភាគពាយព្យនៃកម្ពុជា។

